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Nad Srbima je tokom
pro{log veka izvr{en
genocid, a la`ne optu`be

da su ~inili zlo~ine u vreme ras-

pada Jugoslavije deo su kampanje
velikih sila kako bi opravdale
svoje osvaja~ke ciljeve, izjavila je
finska profesorka i nekada{nji
funkcioner finskih socijaldemokra-
ta Pirko Turpeinen.

Turpeinen, koja je bila i
stru~ni saradnik u Komisiji za

ispitivanje torture i kr{enja ljud-
skih prava Saveta Evrope, rekla je
u intervjuu za portal Vesti-online
da je “slu~aj Ra~ak“ bila samo

jedna u nizu pro-
vokacija nad srpskim
narodom

Ona je najav-
ila da }e njena nared-
na knjiga biti “istorija
holokausta i genocida
nad Srbima, kako
tokom Drugog svet-
skog rata, tako i u
vreme ratova
devedesetih i NATO
okupacije Kosova“.

Na poziv
Slobodana Milo{evi}a
da po{alju stru~an tim

koji bi utvrdio okolnosti stradanja
pojedinaca u Ra~ku, finsko
Ministarstvo spoljnih poslova je iz
nekog razloga imenovalo Helenu
Rantu koja nije bila kompetentna
da utvrdi ~injenice. Njena odgov-
ornost je u stvari bila da poru~i
autopsijske izve{taje koje su

sa~inili patolozi, ali ni to nije
uradila. Umesto toga, ona je rekla
ono {to joj je instruisano da ka`e
od finskog i nema~kog ministarst-
va spoljnih poslova – rekla je
Turpeinen.

Prema njenim re~ima,
Ra~ak je napravljen jer su SAD i
Nema~ka sa drugim NATO zeml-
jama planirale da okupiraju ~itavu
Jugoslaviju, {to tada{nji predsed-
nik Slobodan Milo{evi}, kako
ka`e nije prihvatio.

- Podseti}u da su zemlje,
~lanice NATO, prethodno
ekonomskim sankcijama ve}
ucenjivale Jugoslaviju i te ucene
su trajale od 1992. Medjutim,
zemlja je opstajala. Zato dr`ave
NATO nisu vi{e videle alternativu
svom planu osim da fizi~ki osvo-
je prostor bombardovanjem. SAD
su htele da naprave vojnu bazu na
Kosovu i to su i uradile – rekla je
ona.

Upitana da li je ~ula da

je na Kosovu jedan Srbin osudjen
zbog negiranja navodnog zlo~ina
u Ra~ku, Turpeinen je rekla da je
to ne~udi, jer na Kosovu i ne pos-
toji pravno dru{tvo i zlo~ini pro-
laze neka`njeno.

- Sud za zlo~ine OVK u
Hagu ne funkcioni{e dobro.
Zapravo etni~ko ~i{}enje Srba se
nastavlja i nije ni ~udo {to negi-
ranje istine dominira u ovom
slu~aju – rekla je Turpeinen.

Kako je rekla ima puno
nau~nih dokaza i knjiga koje
prenose istinu, ali preovladjuje
propaganda medija NATO, koja je
stigla i u filmsku industriju, liter-
aturu i sport.

- Srbima je potrebno
da se ~uje njihova strana, kroz
filmove poput onog o Jasenovcu
ili nastupa uglednih li~nosti,
kao {to je nobelovac Peter
Handke. Nikada nije prekasno
da istina pobedi – zaklju~ila je
Turpeinen.

(BalkansPress 
/ Izvor: Informer.rs)

Finska profesorka uznemirila svet!

NAD SRBIMA JE IZVR[EN GENOCID! 
Njihova strana mora da se ~uje

Fo
to
:Z

or
an

 S
in
ko

Fo
to
:P

ri
nt
sc

re
en



12 Januar 2020.Festival

Za list “Ogledalo” najva`niji
dogadjaj 2020. godine je bez
sumnje 7. Festival srpskog

filma u ^ikagu, na kome su ove
godine prvi put uru~ene i va`ne
nagrade. Za najbolji film progla{en
je igrani film “Kralj Petar Prvi”, za
koji je nagradu dobio i reditelj Petar
Ristovski; za najbolju mu{ku ulogu
nagradu je dobio Tihomir Stani} za
ulogu u “Delirijum tremens“,
nagradu za najbolju `ensku ulogu
Nata{a Ninkovi} za ulogu u filmu
“Ajvar“, nagrada za sporednu
mu{ku ulogu pripala je Milo{u
Bikovi}u za ulogu u filmu
“Balkanska medja“, koji je, zajedno
sa kolegom glumcem i producen-
tom Miodragom Radonji}em, iz
^ikaga odneo i nagradu za najbolji
ansambl, a specijalna nagrada `irija
festivala pripala je i de~aku Ivanu
Vuji}u, za izuzetno odigranu ulogu
najmladjeg kaplara, Mom~ila
Gavri}a, u filmu “Kralj Petar Prvi”.

Festival je nezvani~no
otvoren na Red Carpet Gala u fran-
cuskom restoranu “Marchesa”, gde
su prisutne pozdravili gosti iz
Beograda – glumac Milo{ Bikovi},
glumac i producent Miodrag
Radonji}, glumica Danica
Ristovski, glumica Teodora
Ristovski i reditelj Petar Ristovski,
a trodnevno dru`enje sa publikom
nastavilo se u salama bioskopa
AMC u Rosemontu. Publika je
videla kratki dokumentarni film
“Ka svetlosti“ i dugometra`ni doku-
mentarni film “Teslin narod”,kao i

igrane filmove “Balkanska medja“,
“Kralj Petar Prvi”, “Delirijum
tremens“, “Ajvar“ i “Taxi Blues”.
U Generalnom konzulatu Srbije
priredjena je i konferencija za
ovda{nje medije na srpskom jeziku,
a Festival je ove godine bio
posve}en 20. godi{njici NATO
bombardovanja Srbije.

“Najve}i izazov i jeste
bilo organizovati festival u znak
se}anja na bombardovanje Srbije, i
kao svojevrsno obele`avanje 20.
godi{njice tih neslavnih dogadjaja,
pa smo u~inili da i selekcijom fil-
mova izrazimo po{tovanje prema
`rtvama i patnjama na{eg naroda.

Najve}a radost i zadovoljstvo bilo
je raditi sa ovim divnim ljudima
koji su bili gosti festivala, i koji su
na najbolji na~in potvrdili svoju
vrhunsku profesionalnost, ali i
izuzetnu energiju i jednostavnost
kojom zra~e i za koju sam im
beskrajno zahvalna. Svojim pris-
ustvom su dali te`inu i va`nost

ovom dogadjaju, pa }emo nastojati
da Festival svake naredne godine
bude jo{ bolji, sa kvalitetnim fil-
movima i vrlo reprezentativan, jer
od ove godine najbolji film sa
na{eg festivala bi}e prikazan na
First Coast International Film
Festival na Floridi“, ka`e Slavica
Petrovi}, direktor i osniva~
Festivala.

Milo{ Bikovi}, glumac i
producent filma “Balkanska medja“
u ^ikagu je boravio prvi put, uz
veliku radost zbog susreta sa
ovda{njom publikom, i posebno
zadovoljstvo zbog u~e{}a na festi-
valu.

- Ja najpre moram da
izrazim izuzetno zadovoljstvo {to
ste me na Festival pozvali, jer to
smatram posebnom ~a{}u, ali i svo-
jom obavezom, naro~ito zbog toga
{to je ove godine festival bio u
znaku obele`avanja godi{njice
NATO bombardovanja. ^injenica
da je u svetu rasejano mnogo na{ih

ljudi jeste bolan problem na{e naci-
je, ali sa druge strane, ti na{i ljudi
u svetu su na{a ogromna snaga,
energija, posebno u poku{aju da ne
izgube identitet. Ovaj festival je
jedna od brana da se sa~uva na{
identitet, na{ jezik i kultura, i
posebno veza sa maticom. To {to vi
radite je pravi podvig, zato je za
mene va`no {to sam ovde. Nisam
se dvoumio nijednog trenutka da
dodjem u ^ikago, jer kultura ima
zadatak, misiju i odgovornost da
na{i istorijski momenti ne smeju da
nestanu, ni u Srbiji ni u rasejanju.

Film “Balkanska medja“
je za mene takodje deo moje

odgovornosti i moje misije da o
bombardovanju govorimo i u filmu,
jer da ja nisam prihvatio ponudu
ruske produkcije da glumim u
ovom filmu, 20. godi{njica bombar-
dovanja bi pro{la skoro neopa`eno.
Prihvatio sam ulogu, ali moram da
budem iskren, kada sam ponudu
prihvatio bilo je to sa moje strane

donekle nesmotreno, jer ja nisam
znao kakvi su ljudi sa kojima }u
raditi, iz kog ugla }e oni prikazati
dogadjaje i kako }e oslikati istinu i
koju istinu. Moglo se desiti da
naprave i film koji bi bio uvreda za
taj istorijski trenutak i na{e `rtve.
Mnogo sam neprospavanih no}i
proveo, analiziraju}i svaku re~enicu
i re~, razmi{ljao da li je doslovno
prevedeno, kako }e srpska publika
razumeti, kako }e razumeti ruska
publika. Pro{ao sam kroz veliki
stres, ali mislim da je film dostojan
jednog takvog dogadjaja. Reakcije
publike su iskrene, ljudi su i temom
i filmom dirnuti, i mislim da je film
ispunio svoju misiju.

Moglo bi se, naravno,
raditi i na ovom kontinentu. Ja mis-
lim da je lik Nikole Tesle u na{em
filmu neobradjen, ja ve} godinu
dana radim na pripremama za
igrani projekat o Nikoli Tesli, koji
je dao neizmeran doprinos svetskoj
ba{tini. Mi moramo na}i pravi kon-
tekst i pravi pristup njegovom liku
i delu, jer je on tako kompleksna
tema. Moramo na}i klju~ kojim
}emo tuma~iti Teslu. Nas zanima
kako se Tesla, recimo, zaljubio, a
tvrdio je da odnosi sa `enama
mogu da mu poremete odnos sa
kosmosom. Mo`da da udjemo u
drame iz njegovog li~nog `ivota,
mo`da je to klju~, jer su slike iz
njegove laboratorije ve} vidjene.
Mo`da jedan novi, mladala~ki, rock
and roll pristup liku Nikole Tesle
mo`e na}i put do gledalaca. 

Mi imamo bogatu kulturu
i nasledje, ali na`alost nemamo
mnogo mogu}nosti da to izrazimo
kroz kinematografiju. Zato mislim
da bi koprodukcije bile dobro
re{enje. Mi mo`emo da pravimo i
prelazak preko Albanije, i Kosovski
boj, i Zaboravljenih 500 i mnoge
druge. Tema ima pregr{t, va`no je
na}i dobrog partnera ovde, siguran

7. Festival srpskog filma u ^ikagu

Mila FIlipovi}

FILMOM KA SVETLOSTI
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sam da bi bilo mogu}nosti da se i
ovde ne{to kvalitetno i dobro radi.

Izmedju Rusije i Amerike
za Bikovi}a je veliko filmsko plat-
no i ogroman prostor na kome bi
mogao biti kreativan. Ipak, po sop-
stvenom priznanju, ne bi sada
mogao oti}i u Holivud i raditi neke
druge poslove, u i{~ekivanju odgo-
varaju}e uloge.

- Naravno da ne odbijam
ideju o Holivudu, jer da se
razumemo, tamo se jo{ uvek snima-
ju najbolji filmovi, ali odbijam
ideju da odem u Holivud i budem
konobar, ~ekaju}i da me neko iz
filmskog sveta zapazi i zaposli. To
jednostavno ne bih bio ja, jer ve}
imam izgradjenu medjunarodnu
karijeru, kojoj `elim da se jo{ vi{e
posvetim.

Miodrag Radonji},
glumac i producent, takodje je
zadovoljan boravkom na Festivalu u
^ikagu i susretima sa sunarodnici-
ma.

- ^udan je to, neki novi
ose}aj koji sam imao borave}i u
^ikagu. Od prvog momenta sam
osetio kao da ima ne{to sli~no sa
Beogradom, tako da me taj ose}aj
ne napu{ta. Niko, naravno, ne osta-
je ravnodu{an pred Amerikom, koja
fascinira svojom veli~inom, mada
ne verujem da bi takav `ivot odgo-
varao mom senzibilitetu. Ovde je
sve kao na nekoj traci, kao {to su
automobili na auto-putevima, tako
su im i `ivoti na traci, uvek se zna
kada }e neko sti}i na red za ne{to.
U svakom slu~aju, radost je velika
zbog dolaska, naro~ito na ovu
va`nu smotru filma. 

Istina je, u Srbiji se danas
prave dobri filmovi, dobre serije,
produkcija je mnogo bolja, ja se
njome bavim tek tri godine, ali
vidim da danas ima vi{e
mogu}nosti. Otvaraju se platforme
koje ve} dugo postoje u svetu, i to
pru`a mogu}nost da publika vidi
dobre sadr`aje, za koje `eli da plati,
jer `eli da ih gleda. Imamo filmove
koji su gledani, desi se dobar film

koji privu~e publiku u bioskope,
kao {to je bio film “Montevideo”,
pa onda “Ju`ni vetar“, “Taxi Blues“
i evo sada i “Balkanska medja“.
Sve su to filmovi koji su vratili
publiku u bioskope. Jedan segment
produkcije jeste novac, ali to je u
isto vreme i organizacija ~itavog

projekta, od ideje, preko lokacija,
do realizacije projekta. ^ime }emo
da se bavimo – to je pitanje kojim
po~inje produkcija filma, serije,
predstave. Produkcija po~inje i pre
posla, izborom teme, ja u`ivam u
tome da biram lokacije za sniman-

ja, jer je to deo mog kreativnog
procesa.

I ovaj susret sa publikom
za mene je bio divno iskustvo, jer
znam da ljudi u rasejanju mnogo
emotivnije do`ivljavaju i filmove i
humor sa na{ih prostora. Bilo je
mnogo emocija posle projekcije

filma, bez obzira na ugao posma-
tranja iz koga na{i ljudi u Americi
posmatraju i se}aju se tih dogad-
jaja. Bilo je zanimljivo pitanje
mlade devojke, koja nema priliku
da o ovim dogadjajima ne{to vi{e
sazna u {koli, pa je film dobra

platforma i da se mladja publika
upozna sa dogadjajima iz na{e
novije istorije.

Mi smo upravo zavr{ili
seriju “Ju`ni vetar“ za RTS, zavr{ili
smo i film “Hotel Beograd“, koji }e
siguran sam biti veoma gledan.
Odavde idemo u Istanbul, pa onda

u Moskvu i ponovo u Beograd, na
snimanje novog filma.

Petar Ristovski, reditelj,
dobio je nagradu za najbolju re`iju
filma “Kralj Petar Prvi” , svoj deb-
itantski igrani film.

- Izuzetna mi je ~ast {to

ste omogu}ili u~e{}e na{eg filma na
Festivalu i {to ste ugostili moju
porodicu, koja je deo filmske ekipe.
Izuzetno nam je prijatno, tako smo
srda~no do~ekani, a osim toga u
^ikagu je snimljeno mnogo velikih
i dobrih filmova, pa mi se ~ini kao
da sam ve} bio ovde. Jer ja jesam
rastao uz doma}u kinematografiju,
ali sam jednim okom uvek bio i uz
stari i uz novi Holivud.

Ne moram da
obja{njavam kolika je va`nost ovog
Festivala, i naro~ito kroz filmove sa
ovakvom rodoljubivom, patriotskom
tematikom, koji na{e sunarodnike
mogu u~vrstiti u vezi sa maticom,
jer svakom ~oveku je potrebno da
zna gde pripada. Ovakvi istorijski
filmovi su prakti~no ve~ni kulturo-
lo{ki spomenici, poma`u nam da se
prisetimo ko su na{i preci koji su
se borili za slobodu. To sam ja
imao na umu i tokom rada na
ovom filmu, te pri~e o na{im prec-
ima koji su nam omogu}ili da se

danas borimo na nekim drugim
poljima. Ime Petar zna~i kamen,
stena, pa to je neka su{tina lika
kralja Petra, koju sam `eleo da
prika`em. Rad sa roditeljima nije
bio problemati~an, profesionalno
smo razumeli da ne treba me{ati

Festival 
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porodi~ne odnose, iako je nemogu}e potpuno ih
eliminisati. Naravno, bilo je veliko zadovoljstvo
raditi sa roditeljima, jer malo ko to iskustvo na
filmu ima, jer su i oni mene napajali iskustvom.
Ovo je moj debitantski film, u njemu obradjuje-
mo temu o kojoj mnogi imaju svoju viziju i
svoju verziju, a trebalo je napraviti dobar film sa
dobrim dramskim i emotivnim nabojem, i u
istovreme zadovoljiti o~ekivanja javnosti i pub-
like. Ovo je bio najve}i filmski projekat u Srbiji
u poslednjih 10 godina, i po kompleksnosti i po
produkciji, pa sam se i ja strmoglavio u to sni-
manje. Film je valjalo zavr{iti 2018. godine, na
100-godi{njicu zavr{etka Prvog svetskog rata, pa
smo i snimali unazad.

Nominacija za Oskara je takodje va`na,
i za mene, i za produkciju, velika je ~ast pred-
stavljati Srbiju ovim filmom u Americi, a mo`da
}e mi to otvoriti ineka vrata za nove projekte.

Trenutno pripremam film koji bi trebalo-
da se snima na prole}e, radi se o industrijskoj rev-
oluciji u Leskovcu izmedju dva rata, bi}e to pre-
duzetni~ka melodrama sa elementima komedije, u
kojoj obja{njavamo kako je taj grad dobio nadi-
mak “Srpski Man~ester”, uz mnogo posleratnog
optimizma, i po atmosferi je sasvim druga~iji film.

Danica Ristovski, glumica koja igra
ulogu Makrene, takodje ne mo`e da potpuno eli-
mini{e ulogu “porodi~ne manufakture Ristovski“
tokom rada na ovom filmu.

“Nemogu}e je to eliminisati, jer sam
bila svedok dugog i napornog rada od ideje do
realizacije, trajalo je to vi{e godina i mnogo
toga je uzeo od nas. Kroz ceo proces smo pro{li
bolno, ali opet sa velikom rado{}u {to smo imali
mogu}nost da se bavimo ovakvom uzvi{enom,
anti~kom temom, koja je malo obradjivana u
na{oj kinematografiji. Preplitali smo veliku,

iskrenu i autenti~nu pri~u sa fikcijom koja je
mogla biti pribe`i{te, a zahtevala je veliku
iskrenost. Ovaj film i rediteljski i gluma~ki je
morao da iz svih nas izvu~e sve najbolje i
najsikrenije. Ja sam se tako ozbiljno pripremala
za ulogu Makrene, koja je autenti~na paradigma
svih majki koje su u ratovima izgubile svoje
najmilije. {ta je njoj preostalo, nego da ~eka i
da se nada, da plete ~arape sa ljubavlju, ~ekaju}i
svog sina. Kroz simboliku i metaforu vunene
~arapa iz romana “^arape Kralja Petra“
Milovana Vitezovi}a, koji je bio primarna baza
za ovu na{u pri~u, prerastaju u ljubav kralja
Petra za svoju naciju, jer je on tra`io da mu se
te ~arape obuju na samrti. Film je probudio
veliku ljubav prema na{oj naciji, probudio je
radoznalost publike za istorijske dogadjaje, o
kojima se ne zna mnogo, jer je ovo film o
kralju Petru, slobodoumnoj li~nosti, vladaru
kojim se nismo mnogo bavili. Poku{ali smo da
ga ovim filmom osvetlimo sa svih strana, i kao
vladara, vojskovodju, oca, filozofa, kao ~oveka
koji se predao svojoj naciji i svom narodu.

Ja sam se u radu na ovoj ulozi pot-
puno prepustila Petrovom rediteljskom
re{enju, bezrezervno sam mu verovala, ali
sam se zaista temeljno pripremila za ulogu.
Prvog dana snimanja potpuno sam znala ceo
tekst uloge. Ostalo je puno materijala kojim
je Makrena na jedan kompleksniji na~in
prikazana u seriji, pa sam ja bila na neki
na~in {okirana time {ta sve nije u{lo u film.
Ali, za mene je takodje najva`nije da film
bude dobar. Ponosna sam naravno {to smo i
Lazar i ja deo umetni~ke biografije reditelja
Petra. Posebno sam zadovoljna zbog dolaska
u ^ikago i u~e{}a na ovom festivalu, a
naro~ito izuzetnim prijemom organizatora i

publike, ose}am se kao kod svoje ku}e. Pri~e
koje pri~amo imaju u sebi epsku snagu kojom
~uvamo identitet i pojedinca i nacije, zato i
mislim da je ovaj film u tom smislu pravi
misionarski film.

O dokumentarnom filmu “Teslin
narod”, koji je takodje kandidat za Oskara, gov-
orio je jedan od scenarista, Milo{ Rastovi} iz
Srpskog nacionalnog saveza iz Pitsburga.

- Scenario filma se zasniva na mom
vi{egodi{njem istra`ivanju o Srbima u Americi,
kojim sam nastojao da napravim kvalitetnu selek-
ciju zna~ajnih Srba doseljenika u Americi, od
prvih dana do dana{njih dana. Glavna ideja vodil-
ja je da svi mi koji ovde `ivimo i radimo jesmo
na Teslinom putu i da dok god smo na tom putu
ne}e biti problema ni za nas ni za na{u naciju.

Pripreme za slede}i festival ve} su
po~ele, jer je neophodno odr`ati kvalitet, pred-
staviti eminentne goste iz Srbije i pobolj{ati
~itavo iskustvo susreta sa najboljim srpskim fil-
movima iz godi{nje produkcije.

BEST FILM:
KING PETAR THE FIRST

BEST DIRECTOR:
Petar Ristovski – 

KING PETAR THE FIRST

LEAD ACTOR:
Tihomir Stanic - 

DELIRIJUM TREMENS

LEAD ACTRESS:
Natasa Ninkovic – 

AJVAR

BEST SUPPORTING ACTOR:
Milos Bikovic: 
BALKAN LINE

BEST SUPPORTING ACTRESS:
Anita Mancic - 

DELIRIJUM TREMENS

BEST ENSEMBLE
BALKAN LINE

SPECIAL MERIT:
Ivan Vujic - 

KING PETAR THE FIRST 

MIODRAG RADO-
NJI] – GLUMAC I PRODU-
CENT

Utisci su mi zaista
fenomenalni. Publika nas je
bas toplo primila i vrlo lepo
reagovala na na{ film.
Takodje mi je drago da
~ujem da im se svi filmovi
iz ovogodi{nje selekcije
dopadaju i da su svi pop-
unjeni do poslednjeg
mesta. To je pobeda kul-
ture i festivala. Pored festi-
valskog programa snazan
utisak su mi i ostavile
van-filmske obaveze kao
sto je odlazak na dzez! 

PETAR RISTOVSKI
– RE@ISER

^ikago je bio prava
avantura za nas. Prvi put
smo bili u Americi i bilo je
baš onako kako sam i o~eki-
vao. Mnogo Srba koji su nas
srda~no do~ekali, preuzeli
uloge doma}ina, vodi~a,
kustosa. Napunili ste nam
prvo o~i, a onda i srce i
dušu stvorila su se nova pri-
jateljstva izmedju nas za
koja ose}am da }e trajati.
Drago mi je da sam upoz-
nao mnogo naših ljudi koji
su uspeli da ne samo da
opstanu nego i da izgrade
porodice i karijere iako ih je
`ivot odneo na drugi konti-
nent. Iako miljama daleko
od ku}e nisu zaboravili ko
su i odakle su i imaju potre-
bu da odr`avaju i ja~aju
vezu sa Srbijom.

Chicago Serbian
Film Festival je dogadjaj od
velikog zna~aja baš zbog
gore pomenutih stvari,
odr`avanja nacionalne
svesti, ja~anja nacionalnog
identiteta ali i prijateljstva
medju nama. Va`no je da
budemo upu}eni jedni na
druge, a nema boljeg i lep-
šeg na~ina za to nego kroz
kulturu i umetnost koja
nam prikazuje ljudsku dušu
na najuzvišeniji mogu}i
na~in. Ovaj festival je mali
po broju dana i filmova koji
se prikazuju ali je veliki po
ljudima koji su ga osnovali
i koji ga odr`avaju, po
atmosferi, po projekcijama
ispunjenim do poslednjeg
mesta, po internacional-
nom profesionalnom `iriju,
po sponzorima, medijima.
@elim Vam svima još
mnogo uspešnih godina i
da festival raste zajedno sa
srpskom kinematografi-
jom. Hvala na gostoprim-
stvu.

Festival 
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Stajao sam na maglovitom
}o{ku u Bruklinu, ispred
Antonijeve picerije.

Njujor{ke ina~e prepune ulice sada
su bile jo{ punije. No} ve{tica,
klasi~an ameri~ki praznik. Da sam
zastupnik teorija zavere, rekao bih
da je taj praznik izmi{ljen kako bi
ameri~ke firme lak{e prodale slat-
ki{e svojim stanovnicima. Za raz-
liku od idili~ne slike filmskog pred-
gradja u kojoj mali Betmeni,
Spajdermeni, i ostali ma{toviti klin-
ci uzbudjeno kucaju na vrata sklad-
nih ku}ica, ovaj praznik je
druga~ije izgledao u gradu. Na tro-
toaru nije bilo mesta za sve nas;
ljudi koji ~ekaju Uber, dece koja u
pratnji roditelja umesto u ku}ice
ulaze u prodavnice i picerije nada-
ju}i se da }e tu dobiti slatki{,
besku}nika koji se uzdaju u dobro-
tu prolaznika pri~aju}i svoju tu`nu
pri~u.

Izvadio sam telefon iz
d`epa i pogledao aplikaciju. Uber
mi sti`e za sedam minuta. Zapalio
sam cigaretu. Pri{ao mi je
besku}nik i pitao me za jednu. Dao
sam mu je. Onda me je pitao za
dolar. To mu nisam dao. Produ`io
je. Iza sebe sam ~uo radnika u
piceriji kako vi~e na nekog klinca.

“Dajem ti besplatne slat-
ki{e i ti mi ka`e{ samo to? Samo
to? Ajde sad vrati i to {to si dobio!“

Klinac je iza{ao i krenuo
svojim putem. U nekom trenutku se
izgubio u magli i masi ljudi koji su
se ciljano kretali ka svojim desti-
nacijama, ili su besciljno lutali
gradom. Fascinantna mi je bila brz-
ina njihovog hoda. Njujork je imao
to ne{to {to bih nazvao energijom,
da sam manje cini~an, a vi{e hipik.
Energija koja te povu~e u cen-

trifugu, natera da hoda{ brzo, misli{
brzo, pu{i{ brzo. Samo od svih tih
ljudi nisi mogao da vozi{ brzo.
Ponovo sam izvadio telefon i
pogledao aplikaciju. ^etiri minuta.

Oduvek sam sporo hodao.
Trenutno je pitanje koliko bih
uop{te uspeo da hodam, s obzirom
na to da su me saplitale sopstvene
noge. Do malopre sam sedeo sa
profesorom, Ircem, u baru u blizini
fakulteta. Drugi profesor, Italijan
koji nije govorio italijanski, rekao
mi je da pazim.

“Irci su notorni alkosi“,
rekao mi je.

“Ne verujem u general-
izacije“, odgovorio sam.

Voleo bih da sam uspeo
da zadr`im to samopouzdanje do
kraja ve~eri. Voleo bih da sam na
vreme shvatio da drugi profesor,
Italijan, nije pravio generalizaciju
nego pri~ao iz iskustva. Voleo bih
da mogu da ka`em da se nisam
zapio sa profesorom do ta~ke u
kojoj on, Irac-Amerikanac, nije bio
u stanju da otvori vrata zato {to je
uporno gurao tamo gde je pisalo
pull, i da sam ja bio ne{to bolji od
njega. To bi bila la`. Kada nas je
barmen vratio obojicu za na{ sto,
profa je platio ra~un i tra`io dve
~a{e vode. Uhvatio sam se za d`ep,
ali mi je rekao da }e on platiti. Tim
bolje. Ovo je trebalo da bude prijat-
no ve~e u kojem mi daje savete za
pisanje. Umesto toga, zaplitali smo
jezikom u nemogu}stvu da sastavi-
mo prostopro{irenu re~enicu. Ipak,
sada dok stojim na ulici, se}am se
da mi je rekao ne{to {to je trebalo
da zapi{em i zapamtim. Nisam ura-
dio nijedno od ta dva. Telefon mi
je zavibrirao u d`epu. Uber mi je
stigao.

***
Na prozorima automobila

su bile zlo}udno nasme{ene bunde-
vice. Automobil je bio fino ukra{en,
premda voza~ nije nosio nikakvu
masku. Iako sam zatra`io opciju

deljenja taksija, trenutno sam bio
jedini u vozilu, pored Nagija za
volanom. Imao je jak akcenat i pri-
jatno lice. Ponudio mi je punja~ i
vodu. Uzeo sam oba. Mahao je
rukom i pri~ao o Americi i svojoj
domovini. Rekao je da je do{ao
ovde da ostvari svoj san. Pou~en
iskustvom, nau~io sam da ne pitam
voza~e Ubera da li su ga ostvarili.
Naj~e{}i odgovor bio je: “Ne jo{.
”Redji odgovor bio je istinit – da su
digli ruke od svog sna. Tako da
sam ga samo pitao koliko je ve}
ovde, koliko dugo poku{ava da ost-
vari to {to `eli.

“Osamnaest godina“,
rekao je Nagizako~iv{i. Grupa dece
u kostimima je prelazila ulicu.

***
Nagi je stao pre nego {to

je stigao do moje ku}e. U automo-
bil je u{la devojka lepih crta lica,
kratko o{i{ana.

“Renata?“ upitao je Nagi.
Klimnula je glavom.

Nastavili smo dalje. Rekao sam joj
da ima lepo ime. Izgleda da sam od
alkohola postao pri~ljiv. Zahvalila
se i upitala me odakle sam, verovat-
no ~uv{i moj akcenat.

“Serbia“, odgovorio sam.
“A ti?“

“Netherlands“, rekla je.
“Aha. Holandija. Tako

zovemo tvoju zemlju na mom
jeziku.“

“Ja sam iz Kenije“, dodao
je Nagi. Renata i ja smo se nasme-
jali. Nagi mi je bio kul.

“[ta te dovodi ovde?“,
upitao sam je.

Rekla je da je do{la
poslovno. Da je pre Njujorka bila
{est meseci u Danskoj. Da nakon
toga planira da ode u [vedsku.
Onda je ona mene upitala {ta ja
radim.

“Studiram. Pi{em.“
“O ~emu pi{e{?“
Slegnuo sam ramenima.
“O bilo ~emu {to je vred-

no bele`enja. Mislim da bi tvoja
putovanja bila zanimljiva tematika.“

“Oh, pa ko bi to ~itao?“
“Ja bih“, odgovorio sam.
“I ja“, dodao je Nagi.
Nasme{ila mi se. Nagi je

poku{ao da uhvati njen osmeh u
ogledalu. Amerikanci su uglavnom
}utali i bili nezainteresovani za raz-
govor. Ali nas troje nekako nismo.

“Mislim da ima ne~eg u
tome. U tom putovanju. Zna{, kada
ode{ na neko novo mesto, mo`e da
bude sjajno, ali ne mora da bude.
Ipak je to novo iskustvo, i kada

ode{ na jedno mesto zatvorio si
vrata nekoj drugoj prilici. Taj mom-
enat mi je fascinantan. Propu{tene
prilike zbog onih iskori{}enih.“

Renata mi se ponovo
nasme{ila. Krenula je ne{to da ka`e
kada je Nagi rekao da smo stigli.
Renata je izlazila prva. Zahvalila se
na vo`nji i pogledala me je.
Sa~ekala je nekoliko trenutaka.
]utao sam. Tada je duboko izdah-
nula i po`elela obojici prijatno
ve~e. Iza{la je iz automobila. Nagi
je odmahivao glavom. Htela je da
joj tra`i{ broj, rekao mi je. Nisam
bio ubedjen.

***
Pre nego {to smo stigli do

mog odredi{ta, pokupili smo jo{
jednog putnika. Zvao se Tomas i
bio je obu~en kao Hajzenberg dok

kuva metamfetamin. Upitao sam ga
da li slavi No} ve{tica i on je klim-
nuo glavom. Nagi je rekao da on to
nikada nije slavio. Ja sam dodao da
nisam ni ja. Ali Tomas se nije
nadovezao. Imao je slu{alice u
u{ima.

***
Stigli smo do moje ku}e.

Iza{ao sam iz kola i zahvalio se
Nagiju. Ostavio sam ga da u`iva u
prijatnoj ti{ini sa svojim novim put-
nikom. Dogegao sam se do vrata
razmi{ljaju}i o tome kako Tomasu
verovatno nije do razgovora. Njemu
No} ve{tica nije do`ivljaj. On je
odrastao uz taj praznik, kao {to je
odrastao uz Uber i Starbaks. Nama,
strancima, to je novina koja mo`e i
ne mora da se svidi. A njemu je
verovatno svejedno kako mi to
do`ivljavamo. Prijatnije mu je da
slu{a muziku sa telefona nego
gomilu stranaca koji pri~aju sa
akcentom. Kako negativan
zaklju~ak, pomislio sam.

Gurnuo sam klju~ u bravu
i ukopao se. Kako me je popu{talo
dru`enje sa profesorom Ircem, tako
mi se povratio onaj detalj razgovo-
ra koji sam zapamtio i koji je tre-
balo da zapamtim.

“Zna{“, rekao mi je
ma{u}i polupraznom ~a{om ispred
moje glave, “talentovan si, lepo
zapa`a{ stvari i verodostojno ih
predstavlja{ na papiru. Ali ~ove~e,
sve {to pi{e{ je tako mra~no. Uo~i{
neke detalje i prida{ im zna~enje
koje mo`e i ne mora da bude ta~no.
A tvoja zna~enja su uglavnom neg-
ativna. Prosto, premlad si da bude{
tako cini~an. I znam, znam da }e{
da se buni{ i ka`e{ da su godine
samo broj, da nam iskustva odredju-
ju koliko smo zapravo stari. Ali eto,
imaj na umu ovu re~enicu. Probaj da
okrene{ stvar na pozitivu slede}i put.
Nije sve u magli, gu`vi, i nepa`nji“.

Pa dobro, mo`da slede}i
put. Otklju~ao sam vrata i u{ao u
ku}u.

VUKA[IN PETROVI]

Odstalnog 
saradnika

IRAC UBER I NO] VE[TICA

Action ttruck && ttrailer rrepair 

tra`i mehani~ara sa iskustvom za rad
u servisu za kamione. Svi zaintereso-

vani mogu se javiti na broj

773-273-9449.
www.actiontruck.us
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S
vaka godina koja prod-
je bez nekih velikih
turbulencija je dobra
godina. Za razliku od
turbulentnih 90-ih, koje

su bile kobne po na{ narod, jedini
koji se suprotstavio zlu globalizma
i neoliberalizma, i za to platio
ogromnu cenu, 2019. je bila
prili~no stabilna. Tako je bilo i u
mom li~nom okru`enju. Moji naj-
dra`i i ja smo se svakog jutra
budili sa po dve noge i ruke, trezne
glave i stabilnih emocija. Nisu nas
napadale klice, bakterije i ostale
neda}e, a tra`iti vi{e od toga od
Svevi{njeg bi bilo neumesno.

Naravno, nijedna godina
ne}e pro}i bez nemilih dogadjaja,
pa tako nije ni ova. Godinu su pok-
varili Milo i njegova NATO klika,
koja urinira po svojim korenima i
siluje svetinje svojih predaka. Ve}
~ujem Mila kako izgovara na
,,mateHnjem jeziku: ,,PetaH
PetHovi} Njego{ ugHo`ava
inteHese dH`ave CHne GoHe’’.
No, s obzirom da su mu mentori sa
Zapada prili~no matori, a global-
isti~ki sistem, ~iji je on poltron~i}
na izdisaju, ne}e ni on mo}i jo{
dugo da se bahati. Srpski narod u
Crnoj Gori je digao svoj glas i stao
u odbranu svojih prava, svetinja i
dostojanstva. Lepa vest je i to da je
u tome dobio i podr{ku nekih
bo{nja~kih lidera iz Crne Gore koji
su najavili da }e zajedno sa

pravoslavnom bra}om braniti
srpske crkve i manastire.

Lepo je bilo i gledati
kako je veliki deo Italije i Srbije
podr`ao na{u fudbalsku legendu u
borbi protiv opake, ali izle~ive
leukemije. Verujem da }e Sini{a
Mihajlovi} iza}i kao pobednik i
zabiti pobedonosnu gol~inu
kanceru, kao {to je to radio na
terenu sa trideset i kusur metara.
Bitno je da nije sam u toj borbi.
Naravno, nisu samo javne li~nosti
te koje treba podr`avati u te{kim

situacijama. Na{ narod je izuzetno
human, pa se ve}ini ljudi, koji
vode `ivotne bitke uglavnom nadju
porodica i prijatelji. Mogu slobod-
no re}i da smo po tom pitanju kao
nacija daleko pa`ljiviji od mnogih
stranca, gde vladaju otudjenost i
individualizam. Nedavno su grad-
jani nekih srpskih gradova
pokrenuli peticiju da se ne dovode

peva~i na trgove radi proslave
Nove godine, ve} da se taj novac
upotrebi za pomo} nezbrinutoj
deci. Pre dva meseca je pokrenuta
i peticija za ukidanje rijaliti progra-
ma, jer je narodu dosta prostakluka
i razvrata u medijima.

Treba naglasiti i to da se
Srbija uveliko gradi. Svaki put
kada odem u posetu zemlji u koju
}u se kad tad zauvek vratiti vidim
nove puteve, poslovne i stambene
komplekse... Na ulicama je sve
vi{e osmeha. Moji poznanici se

vi{e ne `ale tako masovno na
situaciju u zemlji. Ve}ina od njih
ima poslove i uspe{ne biznise.
Uvek smo se dizali iz pepela poput
feniksa, pa tako je i danas. Narod
masovno odlazi na more, skijanje,
putovanja po svetu. Kad se dodje
iz prili~no depresivne Amerike u
Srbiju koja vrvi od ̀ ivota, dovoljno
je da se ~ovek pro{eta punim uli-

cama, i da mu bude lepo. Zima u
Srbiji fakti~ki nestaje, {to meni i te
kako odgovara, jer u Minesoti traje
pola godine. Kad god mi moji
sunarodnici ka`u da nije normalno
da u decembru bude preko dvade-
set i kusur stepeni, samo ih podse-
tim da je u Minesoti minus dvade-
set i kusur. S druge strane, dok
smo zdravi, nije ni bitno da li je
toplo ili hladno.

Mislim da je ova godina
i u muzi~kom smislu donela naz-
nake da }e se u drugoj deceniji

ipak stvarati ne{to kvalitetnije kom-
pozicije od ovih koje smo imali
prilike da slu{amo u poslednje tri
decenije. Boja`ljivo se pojavilo
nekoliko sasvim pristojnih pesama
koje odska~u od lo{ih i bezidejnih
trendova nametnutih sa Zapada.
Na`alost, jo{ uvek je uveliko prisu-
tan i isto~nja~ki o~ajni turbo folk.
Nadam se da }e se to promeniti u

2020. Od pomenutih, boljih
pesama, izdvojio bih nekoliko
kompozicija Lene Kova~evi}.

Zahvaljuju}i internetu,
pojavilo se nekoliko odli~nih necen-
zurisanih emisija, koje se kriti~ki
odnose prema sistemima, a voditelji
i gosti hrabro ispoljavaju svoja
mi{ljenja, ne obaziru}i se na
posledice. ^ak se i u mejnstrim
medijima Srbije vratio patriotizam, i
to u dobrom obliku. Gosti bivaju
~esto kvalitetni. Sa ponosom govore
svom narodu, a pritom ne vredja-
ju}i druge. Prethodnih godina su
medijima vladali zapadni poltroni i
konvertiti, pa su se toliko osilili da
su sve ljude, koji su sa po{tovanjem
govorili o na{em narodu pogrdno
nazivali retrogradnim patriJotama.
Oni su i dalje u velikoj meri prisut-
ni, ali, kao i pomenuti nesre}ni
MilogoHac, njihove re~i su slabije,
jer su im sponzori olinjali i otupelih
zuba. Ne znam za{to se Jelena
Mili} i dalje pojavljuje u na{im
medijima, ali i njena retorika je
daleko bla`a nego ranijih godina,
kada su ona, Sonja Biserko, Nata{a
Kandi}, ^edomir Jovanovi}, Nenad
^anak, Vesna Pe{i} i ostali konver-
titi bahato i bezobrazno u sred
Srbije vredjali ceo na{ narod.
Ranijih godina je auto{ovinizam u
Srbiji bio veoma izra`en. I dalje je
prisutan, ali slabi, jer je globalisti~ki
neoliberalizam u defanzivi. Do pre
par godina bi i Tompson napunio
beogradsku arenu.

Stvari se kre}u u boljem
smeru, i nadam se da }e tako biti
i u 2020. godini, koju `elim da
~estitam svim na{im Srbima u
zemlji i rasejanju.

DEJAN MARINKOVI]

Odstalnog 
saradnika

REKLAMIRAJTE SE 
U OGLEDALU
773.744.0373

OGLEDALO JE LIST 
KOJI NAS POVEZUJE!

SUMA SUMARUM 2019. GODINA
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